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ندنی ترین کتابی  گلستان سعدی به باور نگارنده خوا
است که در سطر سطر آن پند و اندرزی نهفته است. یکی 
از قصه های معروف داستان بازرگانی است که در جزیره 
کیش سعدی را به حضور می پذیرد. برداشت های مختلفی 
از این حکایت می شود. به گفته استاد مرحوم دکتر زریاب 
خویی، سعدی کشتزاری است که هرکس به قد وسع خود 
یران با جهان  خوشه چین خرمن دانش اوست. تجارت ا
ولین تحریمی که تا  دستخوش حوادث سیاسی است. ا
امروز ادامه دارد تحریمی است که کارتر علیه ایران وضع 
کرد. تحریمی که مهم ترین خشکبار ایران یعنی پسته را 
هدف گرفت. تاریخچه صادرات پسته نشان می دهد که 
تا دهه 40 خورشیدی اروپا شناختی نسبت به پسته ایران 
نداشت. مهاجرت اعراب به اروپا خصوصا فرانسه و آشنایی 
اعراب با پسته کم کم اروپائیان را هم با پسته آشنا کرد. 
تجار ایرانی کوشش کردند مردم اروپا را هم با پسته آشنا 
کنند. تحریم پسته بعد از انقلاب توسط کارتر توسط تجار 
ایرانی و بازار پرمصرف اروپا را جلب کرد. آمریکا که زمانی 
مقصد پرمصرف پسته تولیدی ایران بود با گسترش باغات 
پسته به رقیب سرسخت ایران در بازار مصرف تبدیل شد. 
راز و رمز خارج کردن رقیب سنتی ایران از بازار ترفندی 
بود که با تاسف تجار سنتی ایران با آن کمتر آشنا بودند. 
افلاتوکسین نوعی سم قارچی طبیعی است که معمولا در 
ذرت، بادام زمینی و پسته وجود دارد. برای جلوگیری از 
آلوده شدن پسته به قارچ سمی افلاتوکسین باید رطوبت 
پسته کمتر از 6 درصد باشد. واحد سنجش افلاتوکسین 
PPB است که اتحادیه اروپا وجود 6 تا PBB 8 را مجاز 
دانسته است. رقیب آمریکایی برای خطرناک نشان دادن 
پسته ایران از نظر قارچ افلاتوکسین تبلیغات زیادی کرده 
و می  کند. نوروز امسال فرصتی دست داد تا گشت و گذاری 
در بازار مصرف اروپا و جایگاه محصولات باغی ایران داشته 
باشم. همزمانی نوروز با حلول ماه مبارک رمضان تجربه 
نی در  یرا جدید و جالبی بود که بازار مصرف کالاهای ا
ماه مبارک رمضان را ببینم. لیون و حومه اش بیش از یک 
میلیون و ششصد هزار نفر جمعیت دارند. بعد از مارسی 
پرجمعیت ترین جامعه مسلمان در این شهر و حومه اش 
رند. مناطقی که جمعیت مسلمان آن بیشتر  سکونت دا
است دو سه روزی قبل از ماه مبارک رمضان حال و هوای 
دیگری به خود می گیرند. شهرداری اجازه می دهد که در 
میادین و پیاده روها فروشندگان بساط رمضان مبارک را 
برپا کنند. میزهایی چیده می شد و اقلام مختلف مورد نیاز 
توسط دستفروشان عرضه می شود. سبزی که در اروپا حکم 
کیمیا را دارد، خرما که محصول عمده مصرفی ماه رمضان 
نواع حلویات و شیرینی جات و چند سالی است  است. ا
بسته های کوچک پسته زینت بخش بازارچه رمضان است. 
غذای طبخ شده آماده از ارزان ترین مانند فلافل و حمص 
غذاهای گوشتی و انواع شربت ها یک ساعتی قبل از افطار 
جنب و جوش به حد نهایی می رسد. جهان متحول امروز 
دیگر نیازی به آن ندارد که گوگرد فارسی به چین و کاسه 
چینی به روم و دیبای رومی به هند و فولاد هندی به حلب 
و آبگینه حلبی به یمن و برد یمانی به پارس ببری تا آن پس 
ترک تجارت کنی و دکان خوش بنشینی. کافی است زمان 
و مکان را بشناسی و با چند محصول آنهم محصولی که با 
عرضه آن بالاترین کمک را به اقتصاد کشورت بنمایی کار 
را شروع و ادامه دهی. هرچند تجارت گسترده شاید همان 
رویه ای باشد که سعدی بزرگوار در حکایت ماندنی خود از 
آن یاد کرده است، اما تجار و صادرکنندگانی در قد و قواره و 
اندازه امثال من این روش را به خوبی می توانند پیش ببرند. 
اروپا به علت نزدیکی و مراوده ای که با کشورهای عربی 
حاشیه دریای مدیترانه داشته و دارد با خرما آشناست. 
زعفران که خاستگاه اصلی آن ایران است در اروپا به نام 
اسپانیا و این اواخر افغانستان و امارات شناخته می شود 
تا ایران و پسته که با همین نام در جهان تعرفه می شود 
و محصول بومی ایران است اما دستمایه امراض سیاسی 
باغداران تازه نفس آمریکایی که همه همت خود را در جهت 
حذف نهایی ایران از بازار پرمصرف کرده اند را باید حمایت 
کنیم. ارزش افزوده کشاورزی به بسته بندی آن است. 
زعفران ایران در بسته بندی اسپانیا و افغانستان و امارات، 
جای صادرات فله ای زعفران ایران را تنگ و تنگ تر کرده 
است. خرما در بسته بندی های چشم نواز از الجزایر و مغرب 
و مصر وعربستان هم به خرمای مرغوب ایران اجازه عرض 
اندام نمی دهد. پسته نیز در هزارتوی مقررات صادرات و 
سپرده گذاری ارزی آن عمدتا به صورت فله ای صادر 
می شود. باید آغازگر راهی باشیم که عمده ارزش افزوده 
صادرات یعنی بسته بندی را هم نصیب تجار ایرانی کنیم. 

راهکار حضور محصولات ایرانی در اروپا 
 

یادداشت

 مناقشه میان ایران و جمهوری آذربایجان 
همچنان وجود دارد و گرچه مذاکراتی شکل 
گرفته اما به نظر می رسد مناقشه همچنان وجود 
دارد اما علت چیست و به سمتی خواهد رفت؟ 
یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، درباره 
این  موضوع اظهار داشت: مناقشات در منطقه 
قفقاز ریشه های تاریخی دارد و هرچند وقت 
یک بار به مداخلات کشورها و گاه لشکرکشی ها 
منجر شده است. به نظر می رسد جمهوری 
آذربایجان و رژیم صهیونیستی سعی می کنند 
ایران را به وسیله تغییر مرزهای ژئوپلیتیک 
در محاصره سرزمینی قرار دهند و دسترسی 
ایران به اروپا را یا کنترل شده یا مسدود کنند. 

جمهوری آذربایجان دنبال آن است ارتباط 
خود با ترکیه را از طریق عربستان دنبال کند. 
در این بین منافع ترکیه، آمریکا آذربایجان و 
رژیم صهیونیستی در این است که مرزهای 
ژئوپلیتیکی تغییر کند. حسین کنعانی مقدم،  
ادامه داد »مردم آذربایجان از عملکرد علی اف 
ناراضی هستند و نمی خواهند کشورشان با 
ایران وارد جنگ شود زیرا به هر حال خود مردم 
آذربایجان هم می دانند که این سرزمین بخشی 
از مام میهن بوده است و هنوز هم میان مردم 
ایران و مردم آذربایجان ریشه های فرهنگی 
زیادی وجود دارد«. این تحلیلگر مسائل سیاست 
خارجی همچنین بیان کرد: اکنون جریان 

عثمانی گرایی و پان ترکیسم تشدید شده است 
و جمهوری آذربایجان به خیال خود می خواهند 
با تکیه بر این جریان سازی ها مرزهای خود را 
گسترش دهد. به همین دلیل است که از سوی 
جمهوری آذربایجان می بینیم که می خواهند 
فشارهای پان ترکیستی در ایران حفظ شود 
اما هم جمهوری آذربایجان و هم ترکیه باید 
بدانند که گسل های قومیتی در بلندمدت به 
ضرر خودشان خواهد بود. دبیرکل حزب سبز 
اظهار کرد: نقشه رژیم صهیونیستی این است 
که منقطه آذربایجان و شمال کردستان عراق 
را تحت نفوذ خود قرار دهد تا به نوعی از نظر 
نفوذ سیاسی-نظامی هم مرز ایران شود. این 

طرح با عنوان اسرائیل دوم مطرح می شود 
که البته شکست خورده است و هیچ وقت هم 
به هیچ نتیجه ای نمی رسد اما به هر حال آنها 
برای تحقق چنین هدفی وعده های اقتصادی 
و سیاسی زیادی به جمهوری آذربایجان و البته 
ترکیه می دهند. من باور دارم درگیری های 
منطقه به جمهوری آذربایجان اجازه نمی دهد به 
طور مستقیم با ایران وارد درگیری شود و چون 
آذربایجان قادر نیست بحران های عدیده اش 
مانند نخجوان و قره باغ را مهار کند، می خواهد بر 
ایران فشار وارد کند. البته امیدواریم با کنار رفتن 
علی اف بار دیگر جمهوری آذربایجان به کشوری 

تبدیل شود که با ما حسن همجواری دارد.

  حسین کنعانی مقدم:

قوم گرایی در بلندمدت به ضرر آذربایجان و ترکیه خواهد بود

خبــــر
 

   چرا در سال های پس از انقلاب قیمت دلار و سکه به 
عنوان یک چالش غیرقابل حل باقی ماند؟ چرا دولت ها 
تلاش نکردند از این چالش عبور کنند که با هر تحریمی 

اقتصاد ایران وضعیت بی ثباتی به خود نگیرد؟ 
تا سال ۱۹۱۳، پنجاه ایالت آمریکا، همه جداگانه دلار چاپ 
می کردند. در ۱۹۱۳ یک قرار با بانک مرکزی گذاشتند. شرطشان 
این بود که وقتی یک اونس طلا می شود ۱۳ دلار، به ازای هر 
دلاری که چاپ می شود به بانک مرکزی رجوع کنید و طلایش 
را بگیرید. این قضیه حدود هفتاد سال ادامه داشت تا وقتی 
نیکسون رئیس جمهور آمریکا شد و رابطه دلار و طلا را قطع کرد. 
در آن زمان یک اونس طلا حدود هفتاد دلار بود. امروز ملاحظه 
می فرمایید که هر اونس طلا به هزار و سیصد- چهارصد دلار 
رسیده است، بنابراین دولت آمریکا ظرف صد و بیست سال دائم 
جیب مردم را خالی کرده و این کار خلاف عدالت اجتماعی است. 
تا زمان مشروطه در ایران رابطه  ریال و طلا و دلار معلوم بود و 
کشورها با هم تبادل داشتند و کالا خرید و فروش می کردند، 
اما از زمانی که دولت مشروطه شد این رابطه به هم خورد و به 
جای اینکه یک ریال معادل یک دلار باشد به تدریج ریال ارزان و 
کم ارزش شد و دو مشکل برای مردم ایران به وجود آمد، یکی تورم 

ریال دیگری تورم دلار. 
 

  دولت ابراهیم رئیسی یکی 
از دولت هایی بود که با شعارها و 
وعده های اقتصادی روی کار آمد. 
رئیسی در رقابت های انتخابات 
ریاست جمهوری عنوان کرد که 
هفت هزار صفحه برنامه اقتصادی 
دارد. آیا در ماه هایی که دولت 
رئیسی اقتصاد کشور را مدیریت 
کرده موفق شده کارنامه قابل 
قبولی از خود برجای بگذارد؟ 
مهم ترین  کنونی  شرایط  در 
چالش های اقتصادی دولت را در 

چه مسائلی می دانید؟
جریان دلار متورم باعث شده مردم 
نسبت به چاپ اسکناس بدون پشتوانه 

معترض بشوند. تمام دولت ها ظرف ۱۲0 سال گذشته دائم تبدیل 
ریال به دلار و طلا را کسر نموده و کسری بودجه را از این طریق 
جبران کردند. تا وقتی اسکناس بدون پشتوانه چاپ می شود و مردم 
توانایی اینکه بتوانند یک بنگاه سودآور را راه بیندازند و مالیات هم 

بدهند را ندارند، تولید در کشور از بین می رود. در سال ۱۳۳۹ که 
اصلاحات ارضی شد، گندم در داخل تولید می شد، اما بعد از آن به 
دلیل تضعیف ریال مشکلات کشاورزی ایجاد شد و نزدیک شصت 
سال است که واردات گندم داریم و دولت باید مدام سوبسید بدهد 

تا تولیدات شکل بگیرد. بنابراین اداره 
کشور با مشکلات مواجه می شود و 
ملاحظه فرمودید که ظرف یکی دو سال 
دلار بیست و چند تومن رسیده به پنجاه 
و چند تومن و واردات مخصوصا واردات 

قاچاق خیلی زیاد شده است. 

کشور  شرایط  به  توجه  با    
و وضعیت اقتصادی مقام معظم 
رهبری شعار امسال را مهار تورم 
و رشد تولید نامگذاری کردند. 
دولت برای تحقق این شعار با چه 

چالش هایی مواجه است؟
شعار سال مهار تورم و رشد تولید، 

بسیار شعار خوبی است و ایجاد امیدواری در مردم می کند. اما از 
طرفی دولت چون کسری بودجه دارد و باید اسکناس بدون پشتوانه 
چاپ کند، مردم عملًا می بینند که این 
شعار در زندگی شان اثر نمی کند. هفته  
گذشته یک نان بربری را می خریدیم 
پنج هزار تومان، امروز می خریم ده 
هزار تومان. درآمد مردم کفاف هزینه  
زندگی را نمی دهد. مردم مخصوصا 
طبقات قاعده جامعه نباید به توانایی 
دولت ها بدبین  بشوند. در سال ۹۲ که 
تأییدیه شورای نگهبان را داشتم، به 
مخاطبین عزیز عرض کردم، تمامی 
اعتراضات اجتماعی ناشی از تورم است. 
روی این جمله آن قدر متمرکز شدم که 
خبرنگاران می گفتند غرضی تمامی 
مسائل سیاسی و اجتماعی را به تورم 

مرتبط می کند. 

  هنوز هم بر این باورید که همه مشکلات و اعتراضات 
به تورم بستگی دارد؟

در تمام سال ها و تمام دولت ها تورم مدام زیادتر شده و من 
عرضم این است که با دولت تورم  زا اداره  کشور غیرممکن می شود . 

قاعده  جامعه کشور را دوست دارد، امیدوارم ستاد جامعه بالاخص 
ستاد اقتصادی به این مطلب توجه داشته باشند تا دشمنان خارجی 

و رانت خواران داخلی از این ضعف مدیریتی سوء استفاده نکنند. 

  در روزهای پایانی سال و 
همچنین در ابتدای سال جدید 
آقای رئیسی دست به تغییر برخی 
از وزرا و افراد کابینه زد که گویا 
جدیدترین آنها مسعود میرکاظمی 
رئیس سازمان برنامه و بودجه 
است. به نظر شما تغییر اعضای 
دولت و به خصوص تیم اقتصادی 
دولت به چه میزان ضرورت دارد؟

آقای  محترم  دولت  که  زمانی 
رئیسی تشکیل شد عرض کردم که 
این وزرا چون کم تجربه هستند ۲ سال 
طول می کشد که در جریان مسائل 
کارشناسی قرار بگیرند. امروز هم 
ملاحظه می فرمایید که اکثریت وزرا تا می آیند خودشان و دولت و 

مردم را بشناسند دچار زیان قاعده جامعه می شوند. 

  در حالی که برجام می توانست در دولت حسن روحانی 
به نتیجه برسد به دلایل نامشخصی این امر محقق نشد. با 
این وجود در دولت رئیسی نیز با تأخیر در تصمیم گیری 
درباره برجام مواجه بودیم به شکلی که روزنه های امید 
برای احیای برجام روز به روز کاهش پیدا کرده است. با 
این وجود با توافق ایران و عربستان امیدواری ها نسبت 
به احیای برجام نسبت به گذشته بیشتر شده است. به چه 
میزان نسبت به احیای برجام و پیامدهای اقتصادی آن در 

سال جاری خوشبین هستید؟
ما دو دولت خیلی ثروتمند داشتیم، یکی آقای احمدی نژاد 
و یکی هم آقای روحانی با کمتر از آن. ولی تورم کمر مردم را 
لرزاند. بالفرض که برجام هم انجام شود و درآمد دولت سالی صد 
میلیارد دلار بشود. دولتی که تورم زا باشد، رضایت مردم را به دست 
نمی آورد. تا وقتی تولید در داخل کشور فعال نشود و تورم از بین 
نرود و درآمد دولت به اندازه  بودجه اش نباشد، مشکلات اقتصادی 
حل نمی شود. امیدوارم که سیاسیون به رضایت قاعده جامعه 
بیشتر از ارتباطات سیاسی داخلی و خارجی توجه داشته باشند. 
امیدوارم این دولت توانایی این را داشته باشد که رضایت مردم و 

قاعده جامعه را به دست آورد. 

فلاحت پیشه پاسخ داد
چین از احیای روابط ایران و 

عربستان به دنبال چیست؟
یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: 
چینی ها سعی دارند با زبان صلح در دنیا 
شناخته شوند و با اقدامات چند ماه اخیرشان 
این روند را نمایندگی می کنند از این رو 
هر جا امکانش باشد ورود پیدا می کنند و 
میانجی گری شان در مسائل منطقه محدود 
نخواهد بود. حشمت ا... فلاحت پیشه درباره 
تمایل و حرکت چین برای حل و فصل مسائل 
و مشکلات منطقه ای از جمله میانجیگری 
میان ایران و عربستان گفت: معتقدم چین 
بازی هژمونیک خودش را دارد انجام می دهد 
و آن را هم به روشی دارد انجام می دهد که یک 
صد سال پیش آمریکا برای حضور در عرصه 
جهانی به کار گرفت. آمریکایی ها وقتی بعد از 
جنگ جهانی دوم دنیا را دچار مشکلات بسیار 
به ویژه به لحاظ اقتصادی دیدند با مشی پولی 
و اقتصادی وارد عرصه شدند و خود را منجی 
اقتصادی معرفی کرند و منشور آتلانتیک را 
تحمیل کردند و یک فضای مشترک المنافع 
فراهم کردند و به یکی از قدرت های دنیا 
تبدیل شدند. وی ادامه داد: آمریکا امروز در 
دنیا نگهبان تنش های کهنه و قدیمی است و 
چینی ها با همان سیاست جلو آمدند و خود را 
به عنوان طراح صلح و سازش نشان می دهند و 
نتیجه آن مقدمه سازی برای تجارت و اقتصاد 
و سرمایه داری چین است. وقتی طرح »یک 
نقشه، یک راه« را مطرح کردند که اساس آن 
اقتصادی بود، با همه کشورها وارد مذاکره شدند 
و هیچ کشوری را از قلم نینداختند. الان بیش از 
۳۳0 میلیارد دلار همکاری سالیانه با کشورهای 
عربی تعریف کردند که 80 میلیارد دلارش 
با عربستان است. چین هر گونه تنش که به 
منافعش در منطقه آسیب بزند را نمی پذیرد از 
این رو وارد حل و فصل مشکلات منطقه شده 
است. نماینده پیشین مجلس تصریح کرد: 
آمریکایی ها در موضوع برجام و یمن نگهبان 
تنش های قدیمی و کهنه در منطقه هستند 
و عربستان هم به این نتیجه رسید از ناحیه 
همکاری با چین بهتر از آمریکا می تواند به 
ثبات مواضع و شرایط برسد. ایران در موضوع 
برجام بالاترین همکاری دیپلماتیک با آمریکا 
از زمان انقلاب اسلامی را پیش برد، اما دیدیم 
به محض اینکه دولت جدیدی روی کار آمد از 
این توافق خارج شد. دعوای الان ایران و آمریکا 
بر سر بی اعتمادی است، یعنی ایران به این 
نتیجه رسید که هر توافقی با آمریکا امضا کند 
هیچ تضمینی برای آن وجود نخواهد داشت. 
فلاحت پیشه در پاسخ به اینکه آیا می توان 
امیدوار بود که تعاملات ایران و چین به حوزه 
اقتصادی نیز برسد؟ گفت: معتقدم چین و 
عربستان در حال شمارش دستاورد توافق  سه 
جانبه میان ایران و عربستان و چین هستند، 
اما متاسفانه در ایران برای دستاوردهای این 
توافق حتی به درستی مقدمه سازی هم نشد. 
عربستانی ها در افزایش سهام شرکت های 
بزرگ شان اعلام کردند که این توافق تا چه 
اندازه مفید و موثر بود و به شدت عملگرایانه 
رفتار کردند و به سمت پایان دادن به مساله 
یمن نیز حرکت کردند، اما در ایران هیچ اتفاقی 
صورت نگرفته است. ضعف توافق های سیاسی 
این است که هیچ پشتوانه اقتصادی ندارند. 
معتقدم الان که ایران و عربستان توافق کردند 
گام بعدی این است که به سمت تعامل فعال 
و موثر حرکت کنند و همین رویکرد می تواند 
در تعامل ایران و چین نیز اعمال شود. وی 
افزود: معتقدم به شدت دنیا عملگرایانه شده 
است. چالش بین ایران و غرب باعث شده تا 
قدرت های دیگر خود را نشان دهند و اتفاقا 
توافق سه جانبه میان ایران و عربستان و چین 
در یک اقلیم مناسب سیاسی شکل گرفته که 
ایران و چین در آن نقش و منافع مشترک دارند 
و اتفاقا بدیل جالب، قابل دفاع و کاربردی است 
تا به آمریکایی ها نشان دهند در تنش هایی 
که شروع کردند و به آنها پایان ندادند، دارند 
قدرت هژمونیک شان را از دست می دهند. این 
کارشناس مسائل بین الملل گفت: اگر ایران 
بتواند تنش را در منطقه کم کند، روز به روز 
نیاز کمتری به کشورهای غربی خواهد داشت، 
البته این به معنای این نیست که غرب را نادیده 
بگیریم. وی در پاسخ به اینکه چین آماده ورود 
به همه مسائل و مشکلات در سطح خاورمیانه 
و منطقه است یا موردی و مقطعی به برخی 
مسائل وارد شده است اظهار کرد: شک نکنید 
چین در هر جا که امکان داشته باشد، چهره 
خشن حزب کمونیست را تعدیل کند این کار 
را می کند. آمریکا وقتی وارد تقابل با چین شد 
گفت ادبیات چین خشن است و نمی تواند به 
یک قدرت هژمونیک تبدیل شود، اما آنها ادبیات 
صلح را دارند با اقدامات چند ماه اخیرشان 
نمایندگی می کنند و هر جا امکانش باشد ورود 

پیدا می کنند. 

         نعمت احمدی
حقوقدان

مالیات سیگار در مجلس به تصویب رسیده  
وزیر بهداشت، گفت: تولید دارو در داخل کشور باید حمایت 
و تقویت شود؛ زیرا ظرفیت تولید این کالا در کشور با وجود 
دانشمندان بزرگ، بیش از این است. بهرام عین اللهی، اظهار 
خوشبختی کرد که در تمامی شاخص های حوزه سلامت به جز 
شاخص مصرف سیگار از کشورهای مدیترانه شرقی جلوتریم 
و با همکاری نمایندگان مجلس، مالیات سیگار هم به تصویب 
رسیده است. این موضوع از آن جهت حائز اهمیت است که ۱۳ 
درصد مرگ و میرها بر اثر مصرف سیگار روی می دهد و باید 
به این موضوع توجه ویژه صورت گیرد. او در ادامه با اشاره به 
اینکه نظام دارویی کشور تاریخ پر افتخاری دارد، اظهار داشت: 
این افتخارات توسط داروسازان ایرانی رقم خورده که نتیجه 
آن تولید ۹۹ درصدی نیازهای دارویی کشور در داخل است. 
بنابر اعلام وبدا، عین اللهی همچنین به سهم 60 درصدی بخش 
خصوصی در حوزه تولید دارو اشاره و تاکید کرد: از همکاران 
سازمان غذا و دارو می خواهم که برای رفع مشکلات و موانع 
حوزه دارو، ارتباطات بیشتر و مؤثرتری با تولیدکنندگان این 

حوزه داشته باشند. 

آرمان ملی- احسان انصاری: سیدمحمد غرضی از جمله افرادی است که حضور در رقابت های انتخابات ریاست جمهوری را در سال92 تجربه کرده است. به همین دلیل با برنامه 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری برای اداره کشور آشناست. این در حالی است که ابراهیم رئیسی در رقابت های انتخابات ریاست جمهوری سال1400 عنوان کرد هفت 
هزار صفحه برنامه اقتصادی دارد و با به خط کردن اقتصاددانان وضعیت اقتصادی کشور را به سامان خواهد کرد. اتفاقی که در شرایط کنونی که کمتر از دو سال از عمر دولت 
می گذرد تاکنون رخ نداده است. نکته دیگر اینکه انتظار نخبگان و مردم از رئیسی انتخاب افراد کارآمدتر برای مدیریت شرایط خطیر کشور بود. در هفته های اخیر رئیسی به 
این نتیجه رسیده که دولت وی و به خصوص تیم اقتصادی آن به تغییر نیاز دارد. به همین دلیل نیز پس از تغییر رئیس کل بانک مرکزی این بار گویا مسعود میرکاظمی به عنوان 
رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز از دولت کناره گیری می کند؛ کناره گیری که البته به نظر می رسد به دلیل فشار افکار عمومی و نخبگان جامعه صورت گرفته است. با توجه 
به اینکه انتخابات مجلس شورای اسلامی در سال جاری برگزار خواهد شد بهبود وضعیت اقتصادی مردم می تواند تأثیر زیادی روی میزان مشارکت مردم در انتخابات داشته 
باشد. این در حالی است که مقام معظم رهبری نیز شعار امسال را »مهار تورم و رشد اقتصادی« قرار داده اند؛ شعاری که به نظر می رسد تحقق آن یکی از مهم ترین چالش های 
پیش روی دولت خواهد بود. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی مهم ترین فرصت ها و چالش های اقتصادی کشور با سیدمحمد غرضی، وزیر اسبق نفت و پست گفت و گو کرده 
است. وی معتقد است؛ »شعار سال مهار تورم و رشد تولید، بسیار شعار خوبی است و ایجاد امیدواری در مردم می کند، اما از طرفی دولت چون کسری بودجه دارد و باید اسکناس 
بدون پشتوانه چاپ کند، مردم عملا می بینند که این شعار در زندگی شان اثر نمی کند. درآمد مردم کفاف هزینه  زندگی را نمی دهد. مردم مخصوصا طبقات قاعده جامعه نباید 
به توانایی دولت ها بدبین  بشوند. در سال 92 که تأییدیه شورای نگهبان را داشتم، به مخاطبین عزیز عرض کردم، تمامی اعتراضات اجتماعی ناشی از تورم است. روی این جمله 

آنقدر متمرکز شدم که خبرنگاران می گفتند غرضی تمامی مسائل سیاسی و اجتماعی را به تورم مرتبط می کند.« در ادامه این گفت وگو را می خوانید. 

 تا زمانی که تورم را مهار نکنیم برجام بی اثر خواهد بود
 سیاسیون به جای ارتباطات سیاسی به قاعده جامعه توجه کنند

مشکلات اقتصادی حل نشود مردم به دولت بدبین می شوند
همه اعتراضات اجتماعی به تورم ارتباط دارد

نباید شرایط به شکلی رقم بخورد که شعار سال در زندگی مردم اثر نگذارد
مردم نسبت به چاپ اسکناس بدون پشتوانه معترض هستند

 دولتی که تورم زا باشد نمی تواند رضایت مردم را به دست بیاورد

 زمان زیادی 
صرف شناخت وزرا 
از وضعیت کشور شد

جریان دلار متورم باعث شده مردم 
نسبت به چاپ اسکناس بدون پشتوانه 
معترض بشوند. تمام دولت ها ظرف 
۱۲۰ سال گذشته دائم تبدیل ریال 
به دلار و طلا را کسر نموده و کسری 
بودجه را از این طریق جبران کردند. 
تا وقتی اسکناس بدون پشتوانه چاپ 
می شود و مردم توانایی اینکه بتوانند 
یک بنگاه سودآور را راه بیندازند و 
مالیات هم بدهند را ندارند، تولید در 
کشور از بین می رود

ما دو دولت خیلی ثروتمند داشتیم، یکی 
آقای احمدی نژاد و یکی هم آقای روحانی 
با کمتر از آن. ولی تورم کمر مردم را 
لرزاند. بالفرض که برجام هم انجام شود 
و درآمد دولت سالی صد میلیارد دلار 
بشود. دولتی که تورم زا باشد، رضایت 
مردم را به دست نمی آورد. تا وقتی تولید 
در داخل کشور فعال نشود و تورم از بین 
نرود و درآمد دولت به اندازه  بودجه اش 
نباشد، مشکلات اقتصادی حل نمی شود

سیدمحمد غرضی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 


